

ပထမအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် အဋ္ဌမပုံမှန်အစည်းအဝေး ဒုတိယနေ့(၃၁. ၁၂. ၂၀၁၃)
ရက်နေ့တွင် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီမှ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှု အစီရင်ခံစာအား လွှတ်တော်သို့
တင်သွင်းခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ် (၁၀)ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များခင်ဗျား။ အစီအစဉ်အရ
ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှု အစီရင်ခံစာကို လွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းပေးပါရန်
ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥပဒေပြုရေး ဆိုင်ရာကော်မတီ။ ပထမအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်
လွှတ်တော် အဋ္ဌမပုံမှန်အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်လာကြတဲ့ လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ရှမ်းပြည်နယ်
အစိုးရအဖွဲ့ဝန်ကြီးချုပ်၊ ဝန်ကြီးများ၊ ဖိတ်ကြားထားတဲ့ဥညံ့သည်တော်များ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ
ကိုယ်၏ကျန်းမာမှု၊ စိတ်၏ ချမ်းသာမှု၊ မင်္ဂလာအပေါင်းနဲ့ ပြည့်စုံကြပါစေလို့ နှုတ်ခွန်းဆက်သ ဂါရဝပြုအပ်ပါ
တယ်ခင်ဗျား။ ကျွန်တော်ကတော့ ကွန်ဟိန်းမြို့နယ်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနုဖြစ်ပြီး
ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်
လွှတ်တော် ပထမပုံမှန်အစည်းအဝေးမှ ယခုအဋ္ဌမပုံမှန်အစည်းအဝေးအထိ ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာလုပ်ငန်း
ဆောင်ရွက်မှုများကို တင်ပြအစီရင်ခံသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစွာပထမ ရှေးဦးတင်ပြလိုတာက ကျွန်တော်တို့ဟာ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဒုတိယပုံမှန်
အစည်းအဝေးမှာ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေပုဒ်မ ၆၂ အရ ဖွဲ့စည်းပေးခဲ့တဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်
ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာ ကော်မတီဖြစ်ပါတယ်။ ဥပဒေကြမ်းကော်မတီ မဟုတ်ပါ။ ဥပဒေကြမ်းကော်မတီ ဆိုတာ
အမျိုးသားလွှတ်တော်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၄၀၊ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥပဒေပုဒ်မ ၄၀ တို့အရ သက်ဆိုင်ရာလွှတ်တော်
နှစ်ရပ်မှာ ဖွဲ့စည်းထားရှိတဲ့ အဖွဲ့ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ကော်မတီရဲ့ လုပ်ငန်းတာဝန်က ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ
ဥပဒေပုဒ်မ ၁၈၈၊ ၁၈၉၊ ၁၉၀၊ ၁၉၁၊ ၁၉၂ အရ ပြည်နယ်ဥပဒေပြုစာရင်းပါ ဥပဒေပြုခြင်းကို

(က) ပြည်နယ်အဆင့်အဖွဲ့အစည်းမှ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၁၈၉၊ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့မှ
ဖွဲ့စည်းရန်ပုဒ်မ ၁၉၀၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် များမှ ဖွဲ့စည်းပုံပုဒ်မ ၁၉၁ အရ ဥပဒေကြမ်း
များကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးထံ ပေးပို့လာတဲ့အခါ ဥပဒေကြမ်းအပေါ် စိစစ်
သုံးသပ်ပြီး ပြင်ဆင် အကြံပြုချက်အစီရင်ခံစာကို ဥက္ကဋ္ဌကြီးထံ အစီရင်ခံတင်ပြခြင်းဖြစ်ပါတယ်။
Report တင်ပြခြင်းဖြစ်ပါတယ်။ ပြင်ဆင်ရန်အဆိုပြုချက် အစီရင်ခံစာ တင်ပြခြင်း မဟုတ်ပါ။

(ခ) ဥက္ကဋ္ဌကြီးထံ တင်ပြထားရှိတဲ့ ဥပဒေကြမ်း (Bills)များကို ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၊
တည်ဆဲပြဋ္ဌာန်းဥပဒေ၊ ဥပဒေကြမ်း တင်သွင်း လာတဲ့ဌာနက လက်ရှိကျင့်သုံးနေတဲ့ဥပဒေများ၊
လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ၊ အမိန့်များ၊ ညွှန်ကြားချက်များနှင့် လျော်ညီမှု ရှိ မရှိ၊ သက်ဆိုင်ရာ
တာဝန်ရှိဌာနမှ တာဝန်ခံပုဂ္ဂိုလ်များကို ဖိတ်ကြားပြီး ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးပြီးမှ ကော်မတီဝင်အားလုံး
သဘောတူညီတဲ့ အစီရင်ခံစာကို အားလုံးက လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးမှ ဥက္ကဋ္ဌကြီးထံ ရှမ်းပြည်နယ်
လွှတ်တော် နည်းဥပဒေပုဒ်မ ၆၆ (ဂ)အရ တင်ပြရပါတယ်။

ဥပမာ- ရှမ်းပြည်နယ် မီးဘေးနှင့် သဘာဝဘေး အန္တရာယ်များ ကြိုတင်ကာကွယ်ရေး ဥပဒေ၊
ဥပဒေအမှတ် ၁၁/၂၀၁၃ တွင် ရှမ်းပြည်နယ်စာရင်းစစ်ချုပ်ဟူသော ဝေါဟာရကို
ထည့်သွင်းရသည်မှာ အဆိုပါဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဥပဒေ အမှတ်- ၂၁/၂၀၁၃
(၃၁-၇-၂၀၁၃) ရက်စွဲပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်အရဖြစ်ကြောင်း သက်ဆိုင်ရာပြည်နယ်အဆင့်

ဌာနမှူး၏ တင်ပြဆွေးနွေးချက်အရ ဖြစ်ပါတယ်။

(ဂ) ဒီလိုတင်ပြတဲ့အခါမှာ အစီရင်ခံတင်ပြစာနှင့် အစီရင်ခံအကြံပြုချက်ဇယားများကိုပြုစုပြီး ရှင်းလင်းတင်ပြရပါတယ်။ ဇယားမှာကတော့ ဥပဒေကြမ်း၏ မူလဖော်ပြတဲ့ ပြဋ္ဌာန်းချက်နှင့် ပြင်ဆင်အကြံပြုချက်ကို ယှဉ်တွဲဖော်ပြထားပြီး ဘာကြောင့်ပြင်ဆင်အကြံပြုရတဲ့အချက်ကိုတော့ အစီရင်ခံစာမှာ ပြည့်စုံစွာ ရှင်းလင်းဖော်ပြထား ပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်၊ ဆဌမပုံမှန်အစည်းအဝေး (ပထမနေ့/၁-၄-၂၀၁၃)မှာ ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦးက မေးမြန်းထားရှိ ပါတယ်-

‘ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်အစည်းအဝေးများ၌ ဆွေးနွေး အတည်ပြုခဲ့သော အဆို (proposal) များကို ဥပဒေပြုရေးကော်မတီမှ မည်ကဲ့သို့ဆောင်ရွက်ပြီးသည်နှင့် မည်သည့်အခြေအနေ ရောက်ရှိ နေသည်ကို သိရှိလိုပါသည်။’

ဆိုတဲ့ မေးမြန်းချက်ကို ကျွန်တော်တို့လွှတ်တော် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌကြီးက ရှင်းလင်းဖြေကြားပေးပြီးဖြစ်ပါတယ်။

လွှတ်တော်ကို တင်ပြသော ‘အဆို’တိုင်းဟာ ဥပဒေပြုရမည့် အဆိုများမဟုတ်တာကို တွေ့ရပါတယ်။ အချို့အဆိုများမှာ တည်ဆဲပြဋ္ဌာန်းဥပဒေများရှိပါတယ်။ အချို့အဆိုတွေဟာ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်က ဖွဲ့စည်းပုံ/ပုဒ်မ-၉၆၊ ဇယား-၁ အရ ဥပဒေပြုရမည့်ကိစ္စရပ်များဖြစ်တဲ့အတွက် အဆိုပြုချက်တိုင်းကို ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီသို့ လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီး အစီရင်ခံစာတင်သွင်းပေးရန် တာဝန်ပေးအပ်ခြင်း မပြုနိုင်သော ကိစ္စရပ်များ ဖြစ်နေတာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။

ကျွန်တော်တို့ ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီအနေနဲ့ လွှတ်တော်မကျင်းပမီနှင့် လွှတ်တော်ကျင်းပပြီး နောက်ပိုင်းမှာ လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးက ကော်မတီအစည်းအဝေးထိုင်စေလျက် ယခုလွှတ်တော်သက်တမ်း အတွင်း အစည်းအဝေး (၆)ကြိမ်ထိုင်ပြီး ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကို တင်သွင်းလာပြီးဖြစ်တဲ့ ဥပဒေပေါင်း (၁၃)ရပ်ကို အတည်ပြုပြဋ္ဌာန်းရေးအတွက် အစီရင်ခံစာတင်သွင်း ပေးခဲ့ပြီး ပူးတွဲပါရှိတဲ့ ဇယားပါ ဥပဒေ (၁၃)ရပ်ကို ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်က အတည်ပြုပြဋ္ဌာန်းပြီးဖြစ်တာကို လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် တော်ကြီးများနှင့်တကွ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအတွက်ပါ ဂုဏ်ယူဖွယ်ရာ ဆောင်ရွက်မှုအဖြစ် မြင်သာပြီး ဖြစ်ပါတယ်။

ဥပဒေကြမ်းတင်သွင်းခြင်းနဲ့ စပ်လျဉ်းပြီးတော့ လွှတ်တော်ကို ဥပဒေကြမ်းတစ်ရပ်တင်သွင်းမဲ့ အဖွဲ့အစည်းနှင့် ကိုယ်စားလှယ်တော်ကြီးများကို မေတ္တာရပ်ခံအကြံပြုချက်တစ်ရပ်တင်ပြလိုပါတယ်-

‘ဥပဒေကြမ်းများကို ပြုစုပြီး အချောသတ် စက်ရိုက် တင်ပြတဲ့စာမူမှာ သတ်ပုံသတ်ညွှန်း၊ စာလုံးပေါင်း များကို သုတ်သင်စိစစ် (Edit)လုပ်ပြီးမှ တင်ပြပေးစေလိုပါတယ်’

ဥပဒေကြမ်းများမှာ ပါရှိလာတဲ့ သတ်ပုံနှင့် စာလုံးပေါင်းချို့ယွင်းမှုကို လွှတ်တော်တွင် ချပြဆွေးနွေးရမဲ့အချက်နဲ့ အချိန်လျော့ပါးရေးအတွက် အထောက်အကူများစွာ ရှိတဲ့အတွက် ဥပဒေရေးရာ ပြဋ္ဌာန်းချက်ကိုသာ စိစစ် ဆောင်ရွက်ရမည့်လုပ်ငန်းကို ပိုမိုအကျိုးပြု ဆောင်ရွက်နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဥပမာ - ရှမ်းပြည်နယ်သဘာဝမြေဩဇာများ စနစ်တကျ ထုတ်လုပ်သုံးစွဲရေးဥပဒေ (ဥပဒေအမှတ်-၁၂/၂၀၁၃)ကို ပြုစု ထုတ်လုပ်သုံးစွဲရေးဟု ပြုစုခဲ့ပါလျက် ကွန်ပျူတာ ချို့ယွင်းမှုနှင့် စာမူစိစစ်မှု အားနည်းသော ‘ထုတ်လုပ်’ စကားလုံး ကျန်နေခြင်း။

နိဂုံးချုပ်အနေဖြင့် တင်ရလျှင် သက်ဆိုင်ရာက ဥပဒေကြမ်းများကို လွှတ်တော်ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများ နှင့် အညီ ကြိုတင်ပေးပို့ချက်များကို ကျွန်တော်တို့ ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာ ကော်မတီက ဆွေးနွေး ဆောင်ရွက် ရချိန်မှာ ဥပဒေကြမ်းတင်သွင်းတဲ့ သက်ဆိုင်ရာဝန်ကြီးဌာန၏ တာဝန်ရှိပုဂ္ဂိုလ်များက မိမိတို့ဌာန၏ တည်ဆဲ ဥပဒေများ၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်း၊ ညွှန်ကြားချက်၊ အမိန့်များကို အချိန်နှင့်တစ်ပြေးညီ ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးအတွက် လာရောက်ညှိနှိုင်း ဆွေးနွေးတင်ပြရေးနိုင်ရေးကို ဖိတ်ကြားခေါ်ယူဆွေးနွေးမည့်အခါ၌ ကော်မတီမှ အစီရင် ခံစာတင်သွင်းနိုင်ရေးကို သတ်မှတ်ကာလ အတွင်း ပြည့်စုံစွာဆောင်ရွက်နိုင်ပါရန် ဖြည့်ဆည်းကူညီပေးကြပါဟု မေတ္တာရပ်ခံရင်း ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းလာသည့် ဥပဒေကြမ်းများကို အတည်ပြုပြဋ္ဌာန်း ပေးနိုင်ရေး ယခုထက် ပိုမိုကြိုတင်ဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်ပါကြောင်း လေးစားစွာ အစီရင်ခံပြအပ်ပါတယ်။